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zastupitelstvo na svém prosincovém zasedání s účinností od 1. ledna 2024 schválilo velkou změnu, týkající 
se komunálních odpadů a plateb poplatků za odpady. Nově nebudou občané hradit poplatek za osobu, jako 
to bylo dosud, ale za tzv. rezervovanou kapacitu. Tedy podle velikosti nádoby.

K tomuto kroku vedlo několik důvodů. V prvé řadě je důvodem neustále se zvyšují-
cí poplatek za skládkování, který má vyvíjet tlak na nás občany, abychom výrazně více třídili. 
V druhé řadě je důvodem skutečnost, že dosavadní poplatek „za hlavu“ byl nespravedlivý zejména k těm ro-
dinám, ve kterých členové poctivě třídili, a naopak benevolentní k těm, kteří se třídit odpad nesnažili vůbec.

Přicházíme tak s výraznou novinkou, kdy sice každá fyzická osoba s bydlištěm v Lázních Toušeni musí za-
platit minimální poplatek odpovídající kapacitě nádoby o obsahu 15 litrů týdně za kalendářní rok, ale jakékoli 
vyšší skutečné množství a velikost nádob na odpad – a tím i skutečnou výši poplatku – si může každá nemo-
vitost určit dle vlastního uvážení. Prozatím kalkulujeme nadále se svozem odpadu každý týden, do budoucna 
ale předpokládáme, že by mohlo dojít i k nabídce na svoz čtrnáctidenní. V roce 2024 bude čtrnáctidenní svoz 
umožněn také, ale pouze ve výjimečných případech, kdy nemovitost obývá jen jedna trvale hlášená osoba, a 
to pouze pro nádoby o objemu 60 litrů. Taková jednočlenná domácnost si může zvolit (ale samozřejmě nemu-
sí) svoz 60 litrové nádoby pouze 1x za dva týdny.

V této chvíli svozová společnost umí svážet nádoby o objemu 60 l, 80 l, 110 l, 120 l a 240 l. Nadále budou 
k dispozici také igelitové pytle v ceně 96 Kč/kus pro případ, že by někdo jednorázově potřeboval zlikvidovat 
větší množství komunálního odpadu, který se mu nevejde do běžné nádoby. 

Až do 31. března 2024 bude svoz komunálního odpadu probíhat jako dosud, bez vylepené známky na rok 
2024 a bez ohledu na velikost nádoby. 

V této době všechny domácnosti, resp. všichni majitelé nemovitostí musí provést ohlášení, ve kterém uve-
dou zejména údaje o fyzických osobách, které s nimi bydlí v nemovitosti, adresu nemovitosti a jakou velikost 
(ev. jaké velikosti) nádob, příp. frekvenci svozu, si vybrali. Jedenkrát ročně bude umožněno změnit parametry 
svozu, tedy zejména zvětšit či zmenšit nádobu. Samozřejmě změna parametrů, na základě ohlášení, bude 
nutná také při změně počtu osob, majících v nemovitosti bydliště. 

Podrobný přehled výše plateb za jednotlivé nádoby je uveden v tabulce na následující straně.

Jsme si vědomi, že pro některé domácnosti tato změna bude představovat i nutnost změny velikos-
ti nádoby. Z tohoto důvodu je možné objednat na úřadu nové nádoby o velikosti 60 l za 790 Kč, 80 l za 
810 Kč a 120 l za 720 Kč. Pokud budete mít o nádoby zájem, stačí do 15. února 2024 uhradit příslušnou 
částku na účet č. 2600299789/2010 pod variabilním symbolem číslo popisné, specifi cký symbol 1111. Důle-
žité je platbu odlišit specifi ckým symbolem! Nádoba bude poté v průběhu března k domu přistavena.

                                                                              (Ing. Luboš Valehrach, MBA, starosta městyse Lázně Toušeň)

INFORMACE O ODPADECH

Vážení spoluobčané,

Poplatek za odvoz odpadu rezervovanou kapacitou podle tabulky je splatný
ve lhůtě do 31. března 2024

na účet 2600299789/2010, variabilní symbol číslo popisné, specifi cký symbol 2024077 ve lhůtě do 31. března 2024
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Platba v hotovosti je možná jen výjimečně. Poplatek je splatný ve lhůtě do 31. 3. 2024, pokud činí poplatek více 
než 600 Kč, lze hradit i ve splátkách, polovinu do 31. 3. 2024 a druhou polovinu do 30. 6. 2024.

Poplatek se platí ve výši: 
a) standardní plátce: za prvního psa 300 Kč, za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 450 Kč,
b) důchodce, jehož jediným příjmem je starobní, invalidní, vdovský nebo vdovecký důchod, popřípadě 

poživatel sirotčího důchodu: za prvního psa 120 Kč, za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 200 Kč,
c) pokud slouží pes k podnikání, nebo k samostatné výdělečné činnosti: poplatek činí 700 Kč.   

Poplatek za psa v roce 2024
ÚM, (Preferujeme platbu poplatku bankovním převodem)

Poplatek za psa poukažte na účet číslo: 2600 299 789/ 2010 (Fio banka a.s.)
Variabilní symbol: Vaše číslo popisné (je NUTNÉ vyplnit!)
Specifi cký symbol: 2024088 (standardní plátce)

2024089 (důchodce)
2024087 (podnikatel)

Konstantní symbol : 1318
Informace (text) pro příjemce: uved‘tejméno držitele psa, počet psů.

Informace o odpadech v roce 2024 

Infozprávy: Služba infozprávy je určena všem občanům městyse zcela zdarma
Registrace je možná (osobně na úřadě, přes internet www.infozprávy.cz, mobilním telefonem

Registraci telefon provedete zasláním SMS (LT mezera číslo popisné) na tel: 735 166 666
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POČET BYDLÍCÍCH OSOB

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10

VELIKOST 
NÁDOBY

FREKVENCE 
SVOZU

NEMOVITOST, KDE 
NENÍ HLÁŠENA 

ŽÁDNÁ F. OSOBA

60 L

60 L

80 L

110 L

120 L

240 L

14ti den.

týdenní

týdenní

týdenní

týdenní

týdenní

1248kč

2496kč

3328kč

4576kč

4992kč

9984kč

2496kč

3328kč

4576kč

4992kč

9984kč

2496kč

3328kč

4576kč

4992kč

9984kč

2496kč

3328kč

4576kč

4992kč

9984kč

2880kč

3328kč

4576kč

4992kč

9984kč

3456kč

3456kč

4576kč

4992kč

9984kč

4032kč

4032kč

4576kč

4992kč

9984kč

4608kč

4608kč

4608kč

4992kč

9984kč

5184kč

5184kč

5184kč

5184kč

9984kč

5760kč

5760kč

5760kč

5760kč

9984kč

3120 kč

4160 kč

5720 kč

6240 kč

12480 kč

NEMOVITOSTI, VE KTERÝCH MÁ BYDLIŠTĚ ALESPOŇ JEDNA OSOBA



Vážení občané a vlastníci pozemků v katastrálním území Lázně Toušeň, vyzýváme vás k podávání podnětů pro 
zpracování nového Územního plánu pro Lázně Toušeň. 
Územní plán je základní strategický dokument pro rozvoj městyse Lázně Toušeň. 

Městys Lázně Toušeň má Územní plán, který byl zpracován dle zákona č. 50/1976 Sb., zákon o územním 
plánování a stavebním řádu (stavební zákon), který byl nahrazen zákonem č. 183/2006 Sb. 

Zastupitelstvo městyse rozhodlo usnesením č. 2023/3.4. a 2023/3.5. ze dne 11. 10. 2023, že pořídí nový Územ-
ní plán, který však ve významné míře zohlední parametry stávajícího Územního plánu. Na pořízení územně 
plánovací dokumentace v jednotném standardu je dána povinnost v § 20a odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb. (stá-
vající stavební zákon). Podrobnosti jednotného standardu zavedla s účinností od začátku roku 2023 vyhláška 
č. 418/2022 Sb., zveřejněná ve Sbírce zákonů v částce č. 188, kterou se mění zejména vyhláška č. 500/2006 Sb., 
o územně analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způsobu evidence územně plánovací 
činnosti, ve znění pozdějších předpisů, a vyhláška č. 501/2006 Sb., o obecných požadavcích na využívání úze-
mí, ve znění pozdějších předpisů. Městys Lázně Toušeň plánuje požádat o získání dotačního titulu z Národního 
programu Ministerstva pro místní rozvoj.

Vaše podněty doručte písemně osobně, nebo poštou na adresu: Úřad městyse Lázně Toušeň, Hlavní 56 
(V Ovčárně 87), 250 89 Lázně Toušeň, a to do pátku 1. 3. 2024. Poté se jimi bude zabývat určený člen zastupi-
telstva se zpracovatelem Územního plánu a bude následovat proces podle zákona č. 183/2006 Sb., o územním 
plánování a stavebním řádu, v platném znění (dále jen „stavební zákon“).

Základními prioritami Územního plánu jsou:
1) umožnění výstavby v celé zastavěné části městyse, 
2) zachování charakteru městyse a zdravého životního prostředí,
3) bezpečnost dopravy.
Pořizovatelem Územního plánu bude Úřad městyse Lázně Toušeň.
Doporučený obsah vašeho podnětu (volnou formou):
• Název podnětu: ...
• Kontaktní údaje (adresa trvalého bydliště, datum narození, telefon, e-mail): ...
• Podnět (text návrhu – co žadatel požaduje, číslo pozemku, zákres do mapy 

z katastru nemovitostí): ...
• Odůvodnění: ...
• Podpis: ...

650 let
Od roku 1374 po čtyři léta dováželi kámen z Toušeně, Záp a Kostelce na stavbu katedrály sv. Víta do Prahy 
toušeňští vozkové Ješek, Hladký, Vojtěch, Řehač, Prokop, Řemdcha, Karel a Drna. 
300 let
Roku 1724 žily v Toušeni tři židovské rodiny: obchodník lněným zbožím a kořením Moises Kopl se ženou Annou 
a synem Josefem, vdova Magdalena se synem Davidem, který svou matku živil jako krejčí, a obchodník koře-
ním, vdovec Jakob Kalmus se třemi dcerami. 
175 let
Roku 1849 školu v Toušeni navštěvovalo 56 chlapců a 46 dívek a v celé obci žilo v 89 domech 644 obyvatel. 
150 let
9. května 1874 byl nákladem rodu Králíkových postaven pískovcový kříž na rozcestí v jižnímu svahu nad obcí, 
a to kameníkem Františkem Michálkem, a 14. května vysvěcen P. Antonínem Slavíčkem. 
125 let
Roku 1899 byly rozšířeny toušeňské lázně založením lázní slatinných. Kolaudace proběhla 12. srpna 1899: 
„K zábavě P. T. hostů slouží piano, krytý kuželník, lawn-tennis, různé hry, houpačky, koncerty, taneční večírky 
atd.“
100 let
V letech 1924-1933 bylo každoročně postaveno alespoň deset nových domů. Roku 1924 byla na nádraží zřízena 
veranda a v Nádražní ulici dokončena stavba domu čp. 17, projektovaného Ing. Vincencem Doškem v národ-
ním slohu „rondokubismu“. 
50 let
18. června 1974 byly po 51 letech na vozovce uvnitř obce zaasfaltovány dlažební kostky (kočičí hlavy). 

Výročí 2024 v Toušeni 
RNDr. Jan Králík, CSc., kronikář městyse Lázně Toušeň 

Výzva občanům k podávání podnětů pro nový Územní plán
Mgr. Jana Hadrbolcová, místostarostka městyse Lázně Toušeň
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Koncert Zuzany Němcové Šmejkalové 23. listopadu 2023 v sále 
Slatinných lázní byl mimořádný a vysoce profesionální. Zuzka ze 
sebe vydala všechno a bylo patrné, s jakou pečlivostí se na tento 
večer připravila. Šansony, jazz, balady či písně z muzikálů, vše 
zazpívané s obrovským citem, byly vždy oprávněně odměněny 
nadšeným potleskem zcela zaplněného sálu. Zásluhu na krásném 
zážitku mají ale i ti, kteří s ní během celého dvouhodinového kon-
certu vystupovali a předvedli neméně kvalitní výkony: Doubravka 
Linhartová klavír, Erika Šimůnková Hatašová příčné fl étny, Petr 
Keřtof akustická kytara a Jakub Němec bicí a perkuse. Své prv-
ní malé a milé veřejné vystoupení předvedly také děti Hanička
a Dalibor. Oba byli odměněni zaslouženým potleskem a uzna-
lým úsměvem navíc. Celý koncert zpříjemnil všem spokojeným 
návštěvníkům blížící se předvánoční čas.

Právě v době, kdy odborník Martin Rigo za asistence své manžel-
ky Petry zavěšoval na vánoční strom na Floriánském náměstí svě-
telné řetězy, dorazily děti z mateřské školy se svými učitelkami, 
aby si ozdobily malé stromky v květináčích. Zvláště kluci přitom 
s velkým zájmem pozorovali zdvíhací plošinu, a s holčičkami po-
máhali nosit nové ozdoby tak rychle, že je na plošině ani nesta-
čili přebírat. Odpoledne a další den přišly stromky dozdobit ještě 
děti ze základní školy. 

Tradiční Mikulášská nadílka začala v neděli 3. prosince 2023 
v sokolovně už v 10 hodin dopoledne. Všechny přítomné přivítalo 
šest malých roztomilých andílků tančících na podiu pod vedením 
Mgr. Markéty Kubíčkové. Tradičně mezi dětmi proběhlo šest stra-
šidelných čertů, ale jen krátce, protože do sálu vstoupil majestát-
ný Mikuláš, kterého doprovodili tři krásní andělé Terezka, Emma 
a Mia. Nadílky bylo tolik, že se musela nosit nadvakrát. Aby ne, 
za písničku nebo básničku bylo odměněno na čtyřicet dětí. Ně-
které zatím jen tiše pozorovaly ze sálu, ale určitě se k Mikulášovi 
na podium odváží příští rok. Poděkování za milou akci patří jako 
každým rokem Divadelnímu spolku a sokolům. 

Sněhu tentokrát napadlo tolik, že se o 1. adventní neděli při rozsvěcení celým Floriánským náměstím neslo: 
„Tak jsme se konečně dočkali!“ A opravdu, díky sněhu vše vyniklo, včetně zářících barevných oken kostela 
sv. Floriána a rozsvícené školy. Pracovníci Služeb městyse a dobrovolníci připravili do Lípovky stánky a záze-
mí se stanem pro hry a soutěže dětí ze základní školy – družiny. Návštěvníci mohli ochutnat dobroty sladké 
i slané, vánočky, štóly, vánoční cukroví, perníčky, chléb s různými pomazánkami, sádlem a cibulí, a tradičně 
punč, čaj a svařák, vše zdarma či za dobrovolný příspěvek. Kdo si přál, dostal zdarma také buřty, které bylo 
samozřejmě možné opéct na ohništi. U stánků, u kterých voněl zapálený františek, byla také možnost zakoupit 
si vánoční ozdoby a šperky z korálků, med, výrobky z včelího vosku a dárkové vánoční balíčky. 
Slavnost zahájili ponocný soused Josef Konopka zatroubením a zvoláním: „Odbila pátá hodina...“ a místosta-
rostka Mgr. Jana Hadrbolcová. Školní děti nastoupily tradičně v bílém a tentokrát i se světýlky. Paní učitelka 
Mgr. Ludmila Černá s dětmi připravila koledy a pak už se jen odpočítalo a stromeček s novými ozdobami 
zazářil. Za všechnu práci těch, kteří se na svátečním podvečeru podíleli, a bylo jich opravdu hodně, je třeba 
poděkovat. Úřadu městyse, základní škole, Obci baráčníků, zahrádkářům, komisím a všem dobrovolníkům.

Rozsvěcení vánočního stromu 
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián

Mikulášská nadílka 
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián

Zdobení stromečků
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián

Podzimní recitál Zuzany Němcové Šmejkalové  
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián
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Na plakátech stálo: „Pojďme se sejít, poslechnout si vánoční pís-
ně, zahřát se u svařáku, navštívit otevřenou kapličku a společně si 
užít 2. adventní neděli!“ Sněhu rychle ubývalo, ale začalo období 
nemocí, a tak o druhé adventní neděli přišla ke kapličce jen asi 
dvacítka obyvatel a poníci. Úřední výzvu „hrníčky s sebou“ všichni 
uposlechli, a opravdu se mohli zahřát svařákem. O to se posta-
rali Daniela Vostřáková a starosta městyse Ing. Luboš Valehrach, 
MBA. Vánoční písně příjemně podbarvovaly i prohlídku osvíce-
né kapličky s nedávno odhalenou soškou sv. Floriána z lipového 
dřeva. 

Pozvání starosty městyse Ing. Luboše Valehracha, MBA, na odpolední setkání dříve narozených do sálu 
Slatinných lázní 13. prosince 2023 přijalo více než čtyřicet toušeňských seniorů. Pro-
gram zahájily Slatinky v puntíkatých a růžových sukničkách, taneční skupina Mgr. Markéty 
Kubíčkové. , která přišla předvest, co všechno se děti naučily. A   předvedli    se  úžasně. Jak by se moh-
la děvčátka nelíbit! A stejně tak Honzík, jediný kluk!...  Dalšími účinkujícími byli školáci, nejprve kyta-
risté a hráči na zobcové fl étny a sólista na akordeon. A kdo nehrál, zpíval, a nakonec zpívali všichni. Vel-
kým a milým překvapením byla scénka o narození Ježíška s Pannou Marií, svatým Josefem, kolébkou 
s Ježíškem, betlémskou hvězdou i třemi králi s dary. Ze všech vystoupení byli senioři nadšeni a děti si za-
sloužily ten nejupřímnější potlesk a poděkování, stejně jako paní učitelky, které vystoupení připravily. 
A poděkování patří také družinářkám, které s dětmi vyrobily vkusné dárky – magnetky s vánočním motivem. 
Dárečky seniorům děti samy rozdaly a udělaly velkou radost všem přítomným, kterým dárek jistě bude 
zdobit ledničky až do Tří králů. K poslechu přišel zahrát oblíbené písničky Láďa Weyrostek a mnozí si s ním 
s chutí i zazpívali. 

Vedení Slatinných lázní obohatilo adventní čas koncertem už 7. prosince 2023. Pozvání přijali členové Sukova 
klavírního kvarteta Pavel Zeman, Radim Kresta, Eva Krestová a Aneta Šudáková a přední sólistka opery Ná-
rodního divadla Alžběta Poláčková. V programu nabídli díla Josefa Suka, Bohuslava Martinů, Josefa Bohusla-
va Foerstra a Richarda Strausse. Vzácné hosty přivítal ředitel lázní Ing. Libor Tejnil. 

Na každou adventní neděli byl připraven nějaký program. Na tu třetí vyšel kytarový koncert 
Lubomíra Dočkala. Možná blízkost Štědrého dne a potřeba hospodyněk dopřipravit vše na vánoční svát-
ky byly důvodem nevelké účasti, což ovšem nijak neovlivnilo kvalitu koncertu. Kytarista pořádal svůj recitál 
v Lázních Toušeni již poněkolikáté, ovšem poprvé se koncert konal v jídelně Slatinných lázní. Vánoční výzdoba 
a příjemné prostředí pomohly vytvořit další nezapomenutelný zážitek všem, kteří si v předvánočním shonu na-
šli chvíli na hudební povznesení. Zazněly České vánoční koledy v úpravě Štěpána Raka, zasněné Recuerdos de 
la Alhambra neboli vzpomínky na Alhambru od Francisca Tarregy, úchvatná Rossiniana od Mauro Giulianiho 
a nechyběla ani známá a oblíbená I. věta z koncertu D dur od Antonia Vivaldiho. Překvapením na závěr byla 
skladba Dreamer od Ozzyho Osbourna. Celý koncert působil jako by se na chvíli zastavil čas. Diváci téměř 
bez dechu vyslechli všechny skladby a domů pak odcházeli se svátečním pocitem z mimořádného zážitku a 
přátelského setkání.

Kytarový recitál 
text a foto Mgr. Jana Hadrbolcová

Lázeňský adventní koncert  
red, foto archiv FNB

Setkání seniorů
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián

Setkání u kapličky
text a foto Hana Němečková, šéfredaktorka zpravodaje Florián
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Na pětidenní pobyt v Harrachově jsme vyrazili v neděli 1. října 2023 dopoledne, zastavili jsme se podívat na 
orloj v Kryštofově údolí a pak do ZOO v Liberci, někdo jel do města tramvají. Bylo hezky, svítilo sluníčko a my 
se těšili na hory, tak jsme se dlouho nezdržovali. Hotel v Harrachově nás ve všem mile překvapil. Ubytování 
bylo velmi dobré, jídlo přímo luxusní, pan kuchař byl kouzelník a vymýšlel samé dobroty. V hotelu byl bazén, 
sauny, solná jeskyně, masáže... Leccos jsme vyzkoušeli.
V pondělí jsme vyrazili po skupinkách podle schopností do kopců. Naše skupina vyjela lanovkou na Čertovu 
horu a po občerstvení, příjemných pauzách na výhledy nebo odpočinek jsme zvládli okruh cca 18 km. Protože 
bylo druhý den opět krásně, došli jsme k opraveným původním sádkám na ryby a pak do pivovaru. Někdo na 
prohlídku, někdo na oběd. Nebyla to dlouhá procházka, jen 4-5 km. 
Ve středu jsme jeli do Polska do nádherně opravené Jelení Hory, na krásné dva zámky vedle sebe – Wojanow
a Lomnica – a pak ještě do kouzelného hradu Karpniky.
Ve čtvrtek jsme se cestou domů zastavili už jen v centru Jablonce 
nad Nisou, tam byl problém najít něco fungujícího na posezení. Na 
procházku kolem přehrady už jsme byli unavení a bylo chladno.
Koncem října jsme vyjeli na tradiční prázdninový výlet prarodičů 
s vnoučaty. Ve Františkových Lázních jsme bydleli na čtyřech mís-
tech. Děti a prarodiče byli ubytováni v našem oblíbeném hotelu Ma-
riot, kde jsme se všichni večer scházeli a Miloš nám ke zpívání hrál na 
banjo. Procedury měl, kdo chtěl. Prázdniny byly jako dobrodružství, 
tak jsme jeli vlakem tam a zpět autobusem. Navštívili jsme hrad a 
hradní restauraci Vildštejn a viděli jsme výlov rybníka Amerika. Pár 
dní uteklo jak nic a již se těšíme na příští podzimní prázdniny. 

Podzimní výlety 2023
Bc. Miroslava Kořínková, předsedkyně volnočasové komise

Na den svaté Lucie 13. prosince 2023 vyšel tra-
diční průvod světel od Skleněné vily podél Labe 
až k přívozu. Připomněli jsme si Lucii, která bdě-
la nad vchodem do domácností a přísně dohlí-
žela, zda již hospodyně začala s předvánočním 
úklidem. Mnozí Lucii známe jako bíle oděnou 
s bílou maskou přes obličej. I když letošní průvod 
měl skromnou účast (současně probíhalo setkání 
seniorů), členky volnočasové komise zvládly obě 
akce, ačkoliv byly i nemocné. Děkujeme mamin-
kám, rodičům a dětem, kteří se zúčastnili a tím 
nám pomáhají udržovat důležité tradice.

Adventní Lucie 
za VČK Mgr. Markéta Kubíčková

Byl Štědrý den, dvě hodiny odpoledne. Stejné místo u stromečku na Malvínách, stejná cesta plná blá-
ta z vánoční oblevy, stejná vůně čaje, svařeného vína a cukroví. Děti stejně usměvavé a natěšené na 
Ježíška.
Byl Štědrý den a já jsem přemýšlela, jestli chci zpívat písně o narození, když nás zasáhla smrt.
Byl Štědrý den a zpívala jsem. Se všemi blízkými lidmi, u Betlémského světýlka, které zářilo pro studenty 
a učitele, pro maminky a táty, rodiny, kamarády. Zpívala jsem kvůli dětem, aby alespoň pro ně zůstal 
svět v pořádku.
Stromeček na Malvínách je naše jistota. Proto i na tomto místě zazněly verše o tom, že o Vánocích 
chceme mít jisto, chceme mít své místo u stolu, chceme být u dveří všech blízkých. Letos jsme si moc 
přáli, aby sníh zasypal všechny rány, bolesti, všechno zlé, ošklivé, černé. Po plamínku jsme posílali svět-
lo a naději. Snad se nám to podařilo. 

Betlémské světýlko
Mgr. Ludmila Černá
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V úterý 21. listopadu 2023 odpoledne proběhla ve venkovních 
prostorách mateřské školy Podzimní stezka, které se zúčastnili 
děti a rodiče ze tříd Sluníčka a Hvězdičky, a akce dále pokračo-
vala Podzimním tvořením. Všichni se pak těšili znovu na viděnou 
při Vánočním setkání u stromečku.  

V sobotu 25. listopadu 2023 uspořádaly zahrádkářky ze ZO Lázně Toušeň Předvánoční dílničky pro děti a 
dospělé. Návštěvníci si mohli vyzkoušet, jak vyrobit voňavou koupelovou sůl s bylinkami z našich zahrádek, 
výzdobu vánočního stromku, ozdoby z korálků a domečky z vlašských ořechů, ale také zvonečky, skřítky, 
sněhuláky či vánoční stromečky. Jinou přírodní dekorací bylo zdobení šišek korálky, aby si děti potrénovaly 
jemnou motoriku. Nechyběly ani pohybové aktivity jako hod míčkem do sněhuláka a základní technika žon-
glování, což ocenili i dospělí. A co by to bylo za předvánoční tvoření, kdyby chybělo zdobení perníčků! Během 
horlivého vyrábění se mohli všichni posílit cukrovím a koláčky vlastní výroby a k nim si nabídnout lahodné čaje 
od čelákovické fi rmy MIX-TEE velkoobchod, s.r.o., či různé druhy kávy, ale také nealko svařáček s kousky ovo-
ce; pro děti jsme připravily i kakao. Na závěr si mohly děti odnést malý dáreček, který jim, jak pevně věříme, 
udělal radost. Doufáme, že se naše aktivita všem líbila a užili si ji přinejmenším tak moc jako my! Již se těšíme 
na další setkání na jaře! 

Zahrádkářské dílničky
Zahrádkářky ZO ČZS Lázně Toušeň

Tvoření v mateřské škole
Martina Maříková 

V předvánočním čase se otevírají srdce mnoha lidí, stejně tak se ote-
vřela i toušeňská škola. Každý, kdo chtěl, si mohl ještě před rozsvěce-
ním stromečku na náměstí prohlédnout školu, absolventi zavzpomínali 
na staré časy, současní žáci přivedli na prohlídku celou rodinu včet-
ně babiček, dědečků či tet a strýčků. Zájemce o prohlídku provázeli 
informacemi vyzbrojení čtvrťáčci a páťáci, kteří ochotně ukazovali 
všechny prostory školy, největší rachot byl v tělocvičně, kde se hrála 
vybíjená „neznám bráchu“. V tichém úžasu se návštěvníci zastavovali 
v nové půdní vestavbě u osvětlené skříně s „toušeňským orlojem“. Ško-
la byla po celou dobu plná, krásně osvětlená a vládla velmi příjemná 
atmosféra. Děkujeme vám za návštěvu, budeme se těšit zase někdy 
příště. 

Den otevřených dveří ve škole
Mgr. Daniela Švejdová, ředitelka ZŠ a MŠ Lázně Toušeň

Ve čtvrtek 7. prosince se v tělocvičně toušeňské základní školy ode-
hrálo slavnostní pasování prvňáčků na čtenáře. Úkolu se s pomocí 
pasovacího meče ujali jejich starší spolužáci z páté třídy. Prvňáčci 
dostali pamětní medaili a samozřejmě svůj první Slabikář. Přihlíželi tomu nejen jejich rodiče, ale také dědeč-
kové a babičky. Mezi čtenáře přivítala malé školáčky ředitelka školy. Starší děti navíc přinesly novopečeným 
čtenářům na ukázku své oblíbené knížky a řekly jim, proč stojí za to naučit se číst. Také jim zarecitovaly vtipné 
básničky. Hezká událost byla trochu narušena skřítky, kteří v touze číst, si ukryli někam pět Slabikářů, naštěstí 
se ale ztracené kousky našly, a tak si dnes může doma i ve škole číst dvacet nových čtenářů.

Noví čtenáři
Mgr. Miloslava Albrechtová, učitelka ZŠ Lázně Toušeň

Honební společenstvo je spolek majitelů honebních pozemků, kteří vytvářejí a ustavují honitbu s názvem ,,Spo-
lečenstevní honitba Toušeň“. Tu buď provozuje na svůj účet nebo ji pronajímá. Na valné hromadě Honebního 
společenstva konané dne 11. 2. 2023 byla většinou přítomných hlasů honitba pronajmuta ,,Honebnímu spolku 
Lázně Toušeň“. Výkon práva myslivosti je zachován i na dalších deset let. 

Myslivost v Toušeni nekončí
Honební výbor Honebního společenstva Toušeň
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V sobotu 25. listopadu 2023 jsme jeli na před-adventní výlet na Karlovu Korunu u Chlumce nad Cidlinou. Náš 
šikovný řidič nás vysadil přímo pod zámkem, odkud jsme šli na trhy dobře schované proti větru a dalo se 
posedět i uvnitř a ohřát se. Stánků s dobrotami i výrobky tam byla spousta. Nejdříve jsme ochutnávali punč 
a svařené víno na zahřátí, pak si dali po různu oběd a začalo krásně vánočně sněžit. Odpoledne jsme měli 
s neuvěřitelnou paní průvodkyní na prohlídku zámku. 

Toušeňská sokolovna, konec listopadu, blues, pět hudebních uskupení, 
slušná návštěvnost, kvalitní mejdan. Jak Toušeňáci, tak přespolní (zblíz-
ka i zdaleka) vyznavači nejen zmíněného hudebního žánru jistě přesně 
vědí, o čem je řeč. V sobotu 25. listopadu 2023 se konal již dvanáctý 
ročník festivalu Bluesbadger, který pravidelně pořádá partička nadšen-
ců spjatých s toušeňskou kapelou The Kingsize Boogiemen. Ta se jako 
už tradičně také chopila nástrojů a obstarala prostřední část festiva-
lu. Před ní vystoupila skupina Inrou, následovaná duem Svatka & Radek 
Hlávkovic. Závěr pak byl v režii americko-české kapely Jimmy Bozeman 
& The Lazy Pigs a společného projektu britského „foukačkáře“ a rakous-
kých muzikantů, účinkujícího pod názvem Paul Lamb & The Roosevelt Houserockers. Poctivá a kvalitní hudební 
produkce si své posluchače vždycky najde, poděkujme tedy organizátorům za další silný kulturní zážitek a 
těšme se na další ročník Bluesového jezevce.

Bluesbadger 2023
text hrg, foto Jindřich Oplt

Výlet do Chlumce
Bc. Miroslava Kořínková 

Opět po roce se v sále Slatinných lázní konalo vánoční vystoupení ma-
lých a již i mladých klavíristů z kroužku v toušeňském Myšákovi. Díky 
péči paní učitelky Jany Sharkadiové zazněly lidové písničky, známé 
populární písně jako třeba Holubí dům, Lásko má, já stůňu, Svátek 
zvířat či Povídej, dále fi lmová muzika například z fi lmu Stmívání, nebo 
z pohádky Princezna ze mlejna. Samozřejmě nechyběla ani klasika – 
Pro Elišku od Ludwiga van Beethovena – a samozřejmě vánoční písně 
a koledy. Všichni klavíristi byli úžasní a paní učitelka je moc chválila. 
I přítomné publikum, které opět zaplnilo místní sál, všem aplaudovalo.

Vánoční vystoupení klavíristů
Ing. Kateřina Bačová

S vánočním divadelním představením se vrátil do toušeňské sokolov-
ny režisér Filip Müller znovu i jako herec. Spolu s Natálií Vyhlídalovou, 
Terezou Bílkovou a Matyášem Procházkou si zahrál ústřední postavu 
v komedii Michaely Doležalové a Romana Vencla Game Over (= Hra 
skončila ≈ Konec lží). Od prvního okamžiku připravil doslova herecké 
hody při každičkém slovu i beze slov v gestu, pohledu, pohybu, grimase, 
postoji. Herci se vyžívali v náznacích i výbuších nálad, v odstínech řeči, 
v bleskurychlých proměnách zámlk a vodopádů slov, v řetězení gagů a 
nápaditých překvapení včetně muziky a světelných efektů. Spolehlivá 
znalost textu, především ale převtělení do postav držely diváky v na-
pětí, zábavě, smíchu a skvělé náladě, byť na scéně se vršily úskoky, lži, 
přetvářky, podrazy a slovní přemety. Tisíce drobností, vtipně vymyšle-
ných a podaných s neodolatelným šarmem, vše na jednoduché scéně 
v elegantních kostýmech. Prostě: strhující představení po všech strán-
kách na vysoké profesionální úrovni. Komedie letěla vpřed a druhá půle 
byla už doslova smrští nových situací, přiznání, upřímností, a – dalších 
poklesků. Dopadlo to ovšem dobře. Publikum bylo právem nadšeno. 

Herecký koncert
jvk
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Lázně Toušeň jsou z pohledu archeologa velmi zajímavým místem. Potvrdilo se to i při detektorovém průzkumu 
spolupracovníků Městského muzea v Čelákovicích na polích v bezprostředním okolí městyse. Na tomto místě 
je třeba poděkovat zemědělci Janu Králíkovi, který v okolí městyse na polích hospodaří a detektorový prů-
zkum spolupracovníkům čelákovického muzea umožnil.
Martin Guida nalezl v roce 2023 přívěsek kování opasku avarského typu z osmého století po Kristu, spíše 
z jeho druhé poloviny (za určení děkuji PhDr. Nadě Profantové, CSc.). Rostlinným motivem zdobený přívěsek 
byl vyroben z barevného kovu, pravděpodobně z bronzu. Přímo z místa nálezu nemáme dosud žádné kovy ani 
předměty z jiných materiálů, které by dokládaly lidskou činnost v dobách dávno minulých. Význam objevu 
umocňuje také fakt, že několik stovek metrů od místa nálezu leží archeologickými výzkumy potvrzené malé 
raně středověké hradiště. Tam byla v minulosti získána do sbírek městského muzea přezka avarského typu. 
Samozřejmě nově nalezené kování nelze s hradištěm přímo spojovat, ale na druhou stranu se toto spojení 
nabízí a nelze je zcela vyloučit. 

Použité zdroje a literatura:
Archiv Městského muzea v Čelákovicích, p. o.
Profantová, N. – Křivánek, R. – Fikrle, M. – Zavřel, J. 2020: Tismice jako produkční a nadregionální centrum Čech 8. a 9. století.  Památky 
archeologické 111, str. 193–271.

Nejstarší doklad o samosprávě v Toušeni našel his-
torik PhDr. Justin Václav Prášek v pramenu označe-
ném »Arch. mus. v Praze«, kde se k roku 1552 zmiňuje 
v Toušeni rychta, „pro niž na zámku Brandejském 
bylo 120 kop. gr.[ošů] v truhlici sirotčí, na panství nej-
více“, a sám doplňuje: „Rychtu spravovali rychtář a 
konšelé, pánem a později hejtmanem sázení.“ [Láz-
ně Toušeň v listinách a kronikách, 2002, 27] Toušeň-
ští se chovali velmi sebevědomě i roku 1566, jak pro 
Floriána nově objevil historik Mgr. Martin Hůrka (na 
protější straně). 

Nové střípky do dějin Toušeně 
redakce / k následující straně

Avarské kování z Toušeně
Mgr. Pavel Snítilý, Městské muzeum v Čelákovicích, p. o.

Přívěsek opaskového kování z Toušeně

Hypotetická rekonstrukce honosného opasku avarského typu 
z hradiště Tismice na Českobrodsku 
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V Národním archivu v Praze ve fondu Stará manipulace [sign. B 94/80 (1566)] se dochoval útlý spisek 
s materiály, jež se vztahují ke sporu z roku 1566 mezi Václavem Cukrem z Talmfeldu a majitelem Záp Mikulášem 
Bryknarem z Brukštejna, který Zápy vlastnil v letech 1560-1586. Z řady pramenů víme, že Mikuláš Bryknar byl 
člověkem značně rozporuplným, nesmlouvavým a vůči svým poddaným velmi tvrdým.

Daný spis je tvořen třemi dopisy. Jejich znění, bohužel, neodhaluje celou rozepři. S určitostí neznáme nejen 
okolnosti případu, ale ani jeho výsledek. Příslušnou korespondenci mezi sebou vedli brandýský hejtman Vilém 
Oppersdorf z Dubu a Frýdštejna a Česká komora, tedy jeho nadřízený orgán, který spravoval i ostatní ko-
morní (tedy císařská) panství v Čechách. Jednotlivé zmínky a náznaky nám však umožňují přidat další drobné 
střípky do poznání minulosti Toušeně v 16. století.

V listech je Mikuláš Bryknar výslovně (a jako majitel obce Zápy zcela logicky) jmenován jako „kolátor 
zápského záduší“. Pojmem kolátor se rozuměla osoba mající „podací právo“ k místnímu kostelu, tedy právo 
navrhovat konkrétního kněze při obsazování místa faráře (kolaturou se pak nazývá farní obvod, který má 
daný farář ve správě). Znění listů současně potvrzuje příslušnost Toušeně z hlediska církevní správy k zápské-
mu kostelu již v době předbělohorské. Zápský kostel je z tohoto hlediska pro Toušeň velmi významný. V jeho 
okolí spočívají kosti mnoha generací obyvatel Toušeně, odkud se do Záp v minulých staletích ubíral nespočet 
pohřebních procesí.

Spor roku 1566 začal stížností Václava Cukra, zaslanou českému místodržitelství. Stěžoval si, že mu Bryknar 
nechce ukázat nebo vydat list „na čtyry kopy záhonů svědčící“, tj. list, kde měl být záznam o majetkových 
právech k polnostem o rozloze 4 kopy záhonů (asi 9,5 hektaru).

Při návštěvě brandýského zámku měl Václav Cukr k dané situaci vypovědět, že problém způsobili toušeňští 
poddaní (patrně proto se obracel přímo na brandýského hejtmana, tedy na osobu, která světskou správu Tou-
šeně reprezentovala): „...kostelníci a poddaní Jeho Milosti Císařské z městečka Toušimě list, o který jest pan 
Václav suplikoval, bez vědomosti pana Bryknara jakožto kolátora záduší zápského nenáležitě z kapli (tj. zřej-
mě z kaple, která se nacházela v zápském kostele, případně tím může být míněn zápský kostel jako takový) 
a truhlice vzali a do Toušimě odnesli.“ Jakou motivaci k tomuto kroku by měli Toušeňští mít, se nedozvídáme. 
Lze ale považovat za velmi pravděpodobné, že příslušné pozemky měly nějakou vazbu na zápské záduší jako 
majetek, jehož výnos měl plynout na opravu, údržbu a provoz kostela.

Brandýský hejtman Vilém z Oppersdorfu situaci nechtěl řešit, neb to považoval za věc pana Bryknara, nic-
méně Česká komora hejtmanu Vilémovi z Oppersdorfu obratem nařídila, aby si příslušný list v Toušeni vyžá-
dal: „...abyste takový list hned sobě vydati přikázali a nám jej do Komory dobře opatřený nemeškajíc poslali. 
My v něj nahlédnouti a beze škody vrátiti chceme.“
Nic dalšího včetně výsledku sporu nevíme. Spor nám však potvrzuje sebevědomí a silnou vazbu Toušeně na 
zápský kostel i v době, kdy ještě přináležel jinému světskému majiteli v sousedním panství.

Toušeň a zápský kostel v 16. století
text a fotoMgr. Martin Hůrka, historik Oblastního muzea Praha-východ
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Rodina Kochova [1917]: rodiče Alžběta a František Kochovi s dětmi – dcera-
mi Anastázií, Vlastou, Miroslavou a synem Františkem; čtvrtá dcera Eliška 
(pamětnice) se narodí za pět a půl roku.

Každý vzpomíná na zimy svého dětství jako na ty nejkrásnější. Také za 
mého dětství jsem takové zažila, ale jedna přece jen byla jiná. Ta v roce 
1929. 
Už před Novým rokem, v polovině prosince 1928 napadlo tolik sněhu, že vy-
držel celé čtyři měsíce. A mrazy byly tak tuhé a vytrvalé, dva měsíce nevy-
stoupily teploty nad nulu. Nejhorší to bylo v půli února. V Toušeni byl mráz 
více než –30°C. Moje sestra Slávka vzpomínala, jak se doma říkalo, že když 
pak teplota vystoupila k –10°C, bylo vlastně venku teplo. Mně bylo právě 
6 let (na obrázku vlevo), moc si na to nepamatuji, ale maminka někdy se 
smutkem vyprávěla, kolik tehdy zahynulo zvěře, ptáčků, ryb, stromy pomr-
zly. Nesla to těžce. Nemohly jezdit vlaky, nebylo tedy ani uhlí, opravdu to 
byla moc zlá doba. A všichni se báli, až bude sníh tát, že přijdou povodně. 
Sníh ale roztával pomalu a odešel pozvolna. 

Naštěstí já už si vybavuji jenom zimy krásné, jako z obrázků pana Lady. 
Zimy, kdy jsme se koulovali, stavěli sněhuláky, všichni chodili sáňkovat na 
stráň, na kdejaký kopeček, a bruslit, kam se dalo. V Toušeni jsme měli štěstí, 
protože na bruslení jsme měli tolik plochy, jako málokde. Tůně, rybník, řeka, 
často býval led i na lukách zalitých vodou. Tam se to panečku bruslilo, tolik 
místa tam bylo! Moc ráda jsem tam chodila, však jsem to z Káranské ulice 
č. 88 neměla daleko. Ze všech dětí nejblíž.

Pokaždé jsem se moc těšila, ovšem to tam nesměla sedět paní Stiborová, 
manželka učitele Stibora, který mě také učil. Seděla na pařezu jak vodník 
nad rybníkem a čekala na oběť, kterou jsem několikrát byla i já. Natáhla 
nohu a už jsem slyšela: „Kochová, pocéém. Podala mi brusle! Podala mi 
kličku! Pomohla mi obout a utáhla to pořádně!“ Jak já jsem to nesnášela! 
„A dost, dvakrát, třikrát a konec!“, řekla jsem si. Jakmile jsem šla bruslit a 
viděla jsem ji tam sedět, tak jsem se otočila a hurá pryč. Na tůni a na ryb-
níku se taky přece krásně bruslí! 

Ze všech holek nejlíp bruslila Hanka Schneebergová, moc jsme ji všichni 
obdivovali, byla tak šikovná, že zvládla i skoky (na obrázku vlevo). Větši-
na z nás bruslila jen tak, hráli jsme „na babu“, rádi jsme dělali společně 
„hady“, přitom jsme se hodně nasmáli, anebo jezdili „do osmičky“. 

Na rybník jsme ale směli, jen pokud se neplánoval hokej, to musel být led 
v pořádku, tak žádné bruslení před zápasem. Chlapi vzali hrábla a ze sně-
hu udělali jen nízké mantinely, někdy přidali prkna, a když se pak hrálo a 
vrazili do sebe, letěli bůhvíkam. A těch diváků, co bývalo! Přijeli i z Čelá-
kovic a Brandýsa. Přišlo tolik lidí, že zaplnili celou Lípovku. Měli se co vejít, 
protože zájem býval obrovský. Na konci zimy, když led povoloval a odpa-
řovala se voda, dělaly se díry a při bruslení se voda vylévala, led byl nepří-
jemně mokrý. Na to byl jednoduchý recept. Kluci sehnali řepy, nacpali je 
do děr, usekli vršky, aby je zarovnali s ledem a ono to ještě nějakou dobu 
bez vody vydrželo.

Když se nebruslilo, tak hurá na stráň! Sešlo se tam tolik dětí, ale pro všech-
ny bylo místa dost. Sáňkování bylo moc oblíbené. Postrachem všech tam 
byla bříza, překážela, ale my jsme s ní už počítali. Běda, kdo to neznal, 
když do ní narazil, tak si pěkně natloukl. Jednou slečna, která pracovala u 
geometra Michálka, Sasková se myslím jmenovala, moc hezká a byla z Če-
lákovic, šla sáňkovat s jejich Slávinkou. Neznala to tam, bříze se nestačila 
vyhnout a pěkně si obě nadrbaly nos.

Vzpomínky nejen na zimu
Hana Němečková píše podle vzpomínek své maminky Elišky Haklové, rozené Kochové
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Mně se zas jednou podařilo zajet kolenem pod zídku u vodárny a bohužel, 
koleno mě pak zlobilo celý život. Už to nikdy nebylo úplně v pořádku. Saně, 
které vyrobil pan Horák, kolář z Ovčárny, mi dal bratr Fanda k Vánocům, 
a udělal mi tím obrovskou radost. Nejlepší saně ze všech ale měly holky 
Janouškovy, Vlasta a Růžena. Jejich táta byl taky kolář a ty saně jim udě-
lal opravdu parádní, vypletené popruhy a vešlo se nás na ně šest. Na ty 
moje dřevěné rohačky jsme se vešli jen tři, ale zase se s nimi líp rejdovalo. 
Ne všechny děti měly tenkrát saně, ale kdo chtěl sáňkovat, vždycky se 
k někomu vešel. Domů jsme se vraceli zmrzlí, ale šťastní. Bezstarostná 
doba, kterou jsme si užívali.

V zimě jsem ale bývala často nemocná, a zlobila s jídlem. Maminku to trá-
pilo, musela se mnou často chodit po doktorech, nejvíce k panu doktoro-
vi Brabcovi. Byl droboučký, maminka říkala, že je opravdu jak vrabec, ale 
umí všechno. Doporučil mi už za Rakouska osvědčené a ve všech novinách 
vychvalované prostředky Maltoferrochin, Bioklein sirup z obilných klíčků a 
Bacao banánové kakao, abych přibrala a měla zdravé kosti. K radosti mé 
i maminky mi to docela chutnalo. Mamince pan doktor zařídil nové a krás-
né zuby až v Německém Brodě. Sám uměl zuby taky spravovat, doma měl 
zubní vrtačku na nožní pohon a spravoval zuby dětem i dospělým. Chodil 
taky prohlížet zdarma děti do školy, byl opravdu výborný. Měl auto a řidiče 
pana Frajta, který ho vozil po pacientech.

Milovala jsem, když se v zimě po Vánocích dralo peří. To k nám chodi-
ly všechny ženské z okolí. Už jsem se nemohla dočkat, až si lehnu vedle 
v pokoji do postele a otevřenými dveřmi budu pozorovat, jak jim jde práce 
od rukou. Poslouchala jsem a ani jsem nešpitla. Ono se ani nesmělo mluvit 
moc nahlas, smát se nebo nedej Bože kýchnout! To by bylo peří všude. 
Povídalo se tiše o všem možném. Nejraději jsem měla vyprávění staré Hla-
vičkové. Neměla zuby a trochu šišlala. Překvapilo mě, když jednou říkala, 
že nebyla nikdy v Praze. To mi tehdy moc nešlo do hlavy, protože v Toušeni 
přece všechny děti, když jsou v čtvrté a v páté třídě, jedou na výlet do 
Prahy. Třeba se tenkrát, když paní Hlavičková chodila do školy, na výlety 
nejezdilo. A ona, přestože Toušeň je od Prahy kousek, ji nikdy nenavštívila. 
Bylo mi jí líto. To naše maminka Prahu znala dobře, prožila tam své mládí 
v Hybernské ulici.

O peří nouze nebyla, hus jsme měli vždycky dost. Mohly se volně pást, šku-
bat si trávu na březích Labe nebo v lesíku, ve vodě byly každý den a peří 
měly bílé jak sníh. Někde se dralo i peří kachní, ale to maminka nechtěla, 
bylo našedlé, a naše holky na peřiny do výbavy přece musí mít to nejlepší, 
bílé a prachové. A čtyři holky v rodině, to už je nějakého peří! Na jeden pol-
štář tak 2 kg a na peřinu pět. Ženské se k nám na draní moc těšily. Věděly, 
že se budou mít dobře, že panímáma Kochová napeče v peci čerstvý chle-
ba, upeče výborné karásky, uvaří čaj s rumem, se kterým nešetřila. Rumu 
bylo dost, dostali jsme vždycky velký demižon od Diamantů z Čelákovic, 
kteří jezdili přívozem do Káraného do obchodu se zbožím. A na dodernou si 
ženské daly i trochu vína, dělali jsme šípkové. Chodila jsem na šípky, bylo 
jich všude plno, ale nejen z nich se dělalo víno. A pokud některá měla chuť 
na kávu, uvařila jim maminka tu od Kulíka, kterou přivezla tetička Anuška
z Prahy, když si přijeli se strýčkem pro zabíjačku. V kamnech, které nám 
dělal kamnář Knapp, se dost topilo, aby se ženské cítily příjemně, nebylo 
tedy divu, že k nám všechny chodily moc rády. Byla to krásná doba, a já 
jsem měla to nejšťastnější dětství, jaké jsem si jen mohla přát.
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Místní organizace Rybářského svazu Brandýs nad Labem – Lázně Toušeň se 
jako každoročně rozloučila s rybářskou sezónou na akci „Vánoční kapřík“. Se-
šlo se 30 rybaříků z toušeňského a brandýského kroužku. Podařilo se vylovit 
i nějakou rybku. Průběh nám zpříjemnil Jirka Jonák, který se svojí polní kuchyní 
připravil vynikající knedlíčkovou polévku, párky v rohlíku, čaj a kávu. K té nám 
z Merhautova pekařství dovezl pan Rotek chutné koláčky. Na konci akce si kaž-
dý rybařík odnesl jednoho z vánočních kaprů, které dovezl hospodář ze sádek. 
Děkujeme všem zúčastněným a všem, kteří nám pomohli.  Přejeme hodně zdraví 
do nového roku 2024. 

Vánoční kapřík
Milan Šulc

Devátý ročník vánočního koupání otužilců je za námi. Do vody 
nás vlezlo celkem šestnáct. Voda měla 5°C. Tradičně se zúčast-
nili zástupci Sport-LaV, otužilecká skupinka z Brandýsa nad La-
bem a nechyběli ani toušeňští otužilci, kteří chodí samostatně 
do Malvín či do sudů. Krásné svátky všem, hlavně zdraví a štěstí 
v novém roce!  

Otužilci tentokrát bez ledu
Mgr. Lucie Kainová, Sport-LaV

Po sněhové nadílce počátkem Adventu a velké oblevě před Vánocemi vy-
dal 25. prosince 2023 Český hydrometeorologický ústav varování o možném 
extrémním stupni povodňového nebezpečí. Obyvatelé našeho městyse byli 
neprodleně informováni pomocí SMS a FB: „V případě zhoršujícího se stavu 
či ohrožení kontaktujte hasiče. V případě potřeby budou k dispozici i naše 
technické služby. Situaci monitorujeme.“ O prvním vánočním svátku dopole-
dne bylo na Labi dosaženo II. stupně povodňové aktivity (SPA) a den nato byl 
již na Labi vyhlášen III. SPA: „Nábřeží a cyklostezka v Lázních Toušeni jsou uza-
vřeny. Nepohybujte se v záplavové zóně. Ochraňte svůj majetek, neparkujte 
v záplavové zóně.“ Voda z řek nejprve prosákla a vzápětí se vylila do polí na 
pravém břehu. Brzy zase klesala, 28. prosince opět na II. SPA: „Po opadávající 
vodě zůstalo na některých místech cyklostezky bahno. Při pohybu v blízkosti 
cyklostezky dbejte zvýšené opatrnosti.“ 
Voda sice v polích zůstala, ale zprávy už byly příznivé: „29. 12. v 17:30 - Aktuálně je řeka ve svém korytu s klesa-
jící hladinou. V blízkých dnech se nepředpokládá vzestup. Hasiči dnes uklidili bahno z nejzasaženějších míst, 
v našem případě z části cyklostezky a prostor bývalého přívozu na konci ulice Káranská. Děkujeme. Cyklostez-
ka je opět průjezdná. Přejeme klidný zbytek roku. ÚM“

Velká voda
text redakce, foto FB, Martin Javorek a Martin Rigo

AKTUALITY

14

Novoroční plavba po Labi a Jizeře od Královic až k jizerskému mostu se dotkla toušeňských břehů letos poosm-
nácté. Tentokrát bez přímé účasti Toušeňanů, a přesto čtyřiadvacet vodáků – osma a párová čtyřka s kormi-
delníky, tři dvojkajaky a čtyři sólokajaky (na obrázku Aleš Polidor). Proud byl stále silný, ale ti nejstatečnější 
svého cíle – jizerského mostu – dosáhli.

Novoroční plavba
text redakce, foto FB
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Salon Faviola 
Za Školou 414
Manikúra, nehtová modeláž 
Jitka Kolomazníková, tel: 604 710 975
Pedikúra a kosmetika - Lenka Fabiánová
tel: 721 460 199
Kadeřnictví - Michaela Macháčková
tel: 723 679 943
Acces Bars, Jana Köhlerová, tel: 602 715 743

Kosmetické Studio Visage
Zápská 184, Lázně Toušeň. 
Přístrojová kosmetická ošetření, mini-
tetování, prodlužování řas 
objednávky na telefon: 604366537
Z. Kadlecová
email: kosmetikatousen@seznam.cz 
www.studio-visage15.webnode.cz

Veterinární praxe
MVDr. Jitka Myslivečková,           Hlavní 39
PO + PA dopoledne:  objednaní pacienti + 
operace                 15:00 – 19:00
UT dopoledne:  objednaní pacienti + operace
ST + ČT   10:00 – 12:00    15:00 – 19:00     
SO, NE a pohotovost po telefonické domluvě
telefon: 326 992 912, 602 641 294

Atelier Kučera krejčovské práce, 
opravy oděvů
Hlavní 560
UT/PA-9:00 – 12:00 14:00 –17:00
sobota - zavřeno
Mgr. Eva Valsová,
tel: 736 536 574

Bar U Kasaldy
Petr Kasalický,Káranská 50
obědy - pondělí – pátek 

10:30/14:30 - tel: 604 972 099

Advokátní kancelář
Mgr. Stanislav Beran, Dům seniorů, 
Za Školou 414, 1. patro
telefon: 606 494 811
email: beran-advokat@seznam.cz

Česká daňová kancelář, s. r. o.
Ing. Luboš Valehrach, MBA, 
Na Požárech 425
daňové poradenství, vedení účetnictví
telefon: 603 876 540

Stavební a technické 
dozory, stavební činnost
DOZORY-VILD s.r.o., 
Ing. Petr Vild, Zápská 188
tel: 739 345 249, petr@dozory-vild.cz

Gastrodeli
U Sokolovny 259
výrobky studené i teplé kuchy-
ně, cukrářské i pekařské
www.gastrodeli.cz ,
tel: 326 996 359
objednavky@gastrodeli.cz

Elektroinstalace 
Instalace fotovoltaických 
systémů 
Martin Rigo 
tel: 775 515 082, martinrigo1@gmail.com

Pneuservis, autoservis
Emanuel Fiala, Hlavní 13
pondělí – pátek 8:30 – 17:00
sobota – neděle dle dohody, 
telefon: 731 036 059

Evonaqo, s. r. o.
Floriánské náměstí 413
montáže FVE a tepelných čerpadel pro 
rodinné domy, ale i pro jiné druhy objektů
provozní ředitel Peter Theisz,  
email: obchod@evonaqo.cz 
tel: 800 333 335 www.evonaqo.cz

Svatební a rodinná fotografka
Monika Dvořáková
Zahradní 111, Lázně Toušeň
Fotoateliér: Náměstí sv. Václava 60/12
Stará Boleslav, telefon: 731 602 500, 
fotografkamonika@gmail.com

www.monikadvorakova.com

SALON LINDA Stříhání pejsků
Eva Pencová, Na Ostrůvku 292
telefon: 773 079 428

Kosmetický salon
Ivana Jedličková, Za Školou 414
kosmetika, vizážistické služby a prodej 
kosmetiky Alcina
telefon: 606 802 320

Rehabilitace – masáže
Ivana Drobílková, Dům seniorů, 
Za Školou 414
LTV cvičení – elektroléčba – mobi-
lizace páteře, refl exní terapie
pondělí – pátek dle objednání
telefon: 603 254 220

Fyzioterapie – nejen proti bolestem 
při pohybu
Mgr. Markéta Kubíčková
Nad Tratí 557, Lázně Toušeň 25089
telefon: 607 913 908
www.nasefyzioterapie.cz
marketa.kubicek@gmail.com

Zdravotní cvičení – Pilates Hanka 
Hanka Svrčková, v DS Za Školou 414, 
Lázně Toušeň
Skupinové i individuální cvičení pro zdra-
vá záda. Skupinové cvičení 
ČT od 18:00 a SO od 10:00
www.pilateshanka.cz

Labenet
v Lázních Toušeni a okolí telefon: 606 802 320
WiFi router a instalace zdarma telefon: 606 055 000 www.labenet.cz

podatelna@laznetousen.cz

Večerka u Honzíka
Thao Leová Thanh, Ngoc Nguyen 
Duc,              Hlavní 13
potraviny – drogerie
PO/PA     6:30 – 19:00
SO/NE    6:30 – 18:30

Reality Biliková
Ilona Biliková, Hlavní 263
zprostředkování prodeje 
a pronájmu nemovitostí
zpracování tržního odhadu 
pro dědické řízení            
tel: 605 457 150
reality.bilikova@seznam.cz  

Beauty Studio Pavlína Řehořová 
Adresa: Za Školou 414, Lázně Toušeň 
web: www.pavlinarehorova.cz

1-2, 24 / FLORIAN



LEDEN

FLORIÁN, zpravodaj městyse Lázně Toušeň, ročník 14, číslo 1 (70), 01-02/2024. Vydává úřad městyse Lázně Toušeň IČ: 00240893, registrační 
číslo MK ČR E 20466. Kontakt redakce: zpravodaj.fl orian@gmail.com, elektronická podoba Floriána: www.laznetousen.cz . Redakční 
rada: Hana Němečková, RNDr. Jan Králík, CSc., sazba a grafi cká úprava:  Anthony Designs. Florián vychází 6x ročně vždy počátkem 
sudého měsíce v nákladu 750 výtisků. Tisk: Iva Vodáková – Durabo, Čelákovice:  www.durabo.cz . Příspěvky v doporučeném rozsahu do 
1200 znaků zasílejte na adresu redakce nejpozději v den uzávěrky. Redakce si vyhrazuje právo redakčních úprav a krácení rozsáhlejších 

příspěvků, případně jejich neotištění. Toto číslo vyšlo 19. ledna 2024 . Uzávěrka příspěvků pro následující číslo: 15. března 2024.

ÚNOR BŘEZEN

16

Fr
ee

p
ik

LEDEN

FLORIÁN, zpravodaj městyse Lázně Toušeň, ročník 14, číslo 1 (70), 01-02/2024. Vydává úřad městyse Lázně Toušeň IČ: 00240893, registrační 
číslo MK ČR E 20466. Kontakt redakce: zpravodaj.fl orian@gmail.comzpravodaj.fl orian@gmail.com, elektronická podoba Floriána: www.laznetousen.cz . Redakční 
rada: Hana Němečková, RNDr. Jan Králík, CSc., sazba a grafi cká úprava:  Anthony DesignsAnthony Designsrada: Hana Němečková, RNDr. Jan Králík, CSc., sazba a grafi cká úprava:  Anthony Designsrada: Hana Němečková, RNDr. Jan Králík, CSc., sazba a grafi cká úprava:  . Florián vychází 6x ročně vždy počátkem 
sudého měsíce v nákladu 750 výtisků. Tisk: Iva Vodáková – Durabo, Čelákovice:  www.durabo.cz . Příspěvky v doporučeném rozsahu do 
1200 znaků zasílejte na adresu redakce nejpozději v den uzávěrky. Redakce si vyhrazuje právo redakčních úprav a krácení rozsáhlejších 

příspěvků, případně jejich neotištění. Toto číslo vyšlo 19. ledna 2024 . Uzávěrka příspěvků pro následující číslo: 15. března 2024.

ÚNOR BŘEZEN

16

Fr
ee

p
ik


